

Mødedato: 17. december 2024, kl. 14:00-15:00

Mødested: 1535-112

Mødeemne: 2. møde i Nat-FISU 2024

Deltagere: Anders Møller (CS/forperson), Astrid Klingen (Nat/referent), Jakob Lysgaard Rørsted (PHYS), Jesper Lykkegaard Karlsen (Nat data management koordinator/MBG), Jonas Elm (CHEM), Lars Madsen (MATH - observatør), Rodrigo Labouriau (MATH), Samuele Soraggi (MBG - observatør), Thomas Mejer Hansen (GEO), Urs Treier (BIO)

Afbud: Knud Møller (Nat-Tech-IT), Thomas Boesen (iNANO), Charlotte Rasmussen (GEO - observatør)

Referat

Kl. 14:00 – 14:05

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden v/Anders (5 min)

Anders bød velkommen, særligt til nyt medlem og observatører. Deltagerne introducerede sig selv.

Kl. 14:05 – 14:20

2. Opfølgning på AU-kursus ”cybersikkerhed” for ledere LISK og FISU /v Anders (15 min)

Mødemateriale: Anders’ udkast til spørgeskema vedr. informationsaktiver

Anders indledte med en tilbagemelding fra første afholdte kursus ”cybersikkerhed” for Nat ledere og lokale informationssikkerhedskoordinatorer d. 13. november, hvor cirka halvdelen af FISU-medlemmer/LISK’er deltog. Udbyttet var begrænset, da der generelt set mangler overblik og fælles forståelse af, hvad der kendetegner relevante informationsaktiver. For at hjælpe LISK’ernes arbejde i gang alligevel, er der i samarbejde mellem Anders og AU-IT udarbejdet et udkast til et spørgeskema til brug på institutterne (delt med mødematerialet). Deltagerne formulerede feedback til udkast, som efter en finpudsning ved Anders skal fremlægges for fakultetsledelsen i løbet af januar 2025 og derefter distribueres på institutterne. Intentionen er at få et overblik over *muligvis* relevante systemer (bruttoliste), der kan ”luges ud” og udvikles til en endelig opgave liste for LISK’erne. Både FISU og institutledelserne vil skulle bidrage til denne proces. Det kan overvejes at afprøve spørgeskemaet på Nat forskningsudvalg og/eller to pilotinstitutter, for at samle erfaringer inden fuld udrulning.

Et kursus kun for LISK’er planlagt for januar 2025 bliver udskudt til et senere tidspunkt, når der er opnået bedre kendskab til og enighed om, hvad der udgør relevante informationsaktiver. Anders har i øvrigt givet feedback efter første kursus ”cybersikkerhed” til AU-IT, så indhold af kurset forhåbentlig kan tilpasses, inden det udbydes for anden gang d. 10. januar 2025.

Kl. 14:20 – 14:35

3. Status på Erda/SIF og DeiC dataverse v/ Jesper (15 min)

Jesper orienterede om pladsmangel på ERDA, og at udvidelsen er sat i gang (det sekundære site er udvidet, det primære følger efter jul). For at undgå at en lignende situation opstår igen, anbefaler udvalget kraftigt, at

- udvikle fælles retningslinjer for dataopbevaring og -kuratering,
- implementere mekanismer til at sikre compliance med retningslinjerne (fx kvota),
- synliggøre den bagvedliggende økonomi, også i fondsansøgninger (p.t. som medfinansiering).

Jesper kommunikerer anbefalingerne til ERDA/SIF-styregruppen.

Jesper bad om at besvare spørgeskemaet vedr. udvidelse af mulighederne i SIF, fx hvad angår dataprocessering. Spørgeskemaet er udsendt på vegne af AU arbejdsgruppen "Sikker platform for forskningsdata".

Jesper orienterede om status for DeiC dataverse, som teknisk set er lanceret, men ikke taget i brug fordi bl.a. databehandleraftalerne ikke er på plads.

Kl. 14:35 – 14:45

4. Møder i AU-fora /v Anders og Jesper (10 min)

Mødemateriale: Program Open Science temadag 10. september 2024

Mødemateriale: Dagsorden til møde i CISU d. 12. december 2024

Mødemateriale: Open Science Forum 21. november (referat udkast)

- Open Science Temadag 10. september 2024 bød på gode diskussioner, men lykkedes ikke med at tiltrække mange forskere eller ledere.
- Anders orienterede kort om indhold for mødet i CISU d. 12. november. Referat cirkuleres i udvalget så snart det foreligger.
- Open Science Forum fremlægger en indstilling til universitetsledelsen, der skal drøfte rammerne for arbejdet med Open Science dagsorden på AU. Der forventes ikke store ændringer, udvalget om konklusionerne ifm. næste møde.

Kl. 14:45 – 14:55

5. Nyt fra medlemmerne (bordet rundt) v/ all (10 min)

Anders orienterede om skriftligt input fra Knud, der var forhindret i at deltage i mødet:

- LAR (Local Administrator Rights) via Heimdal-løsningen er blevet udrullet til alle relevante brugere på Nat-Tech.
- Opgraderingen fra Windows 10 til Windows 11 på Nat-Tech, inden Microsoft stopper supporten af Windows 10 i 2025, er nået langt.

Kl. 14:55 – 15:00

6. Evt. v/alle (5 min)

Næste møde: Forår 2025. Thomas Kaaber inviteres til at give et indblik i arbejdet i CISU, og evt. cybersikkerhedssatsningen.